

DOI: 10.18572/2072-4438-2022-1-8-13

Система и различные виды наказаний в отечественном уголовном законодательстве (историко-правовой аспект)

**Лавицкая Марина Ивановна,
профессор кафедры теории права и сравнительного правоведения
Российского государственного гуманитарного университета,
доктор исторических наук**

E-mail: marinalv2010@yandex.ru

В статье проанализированы особенности эволюции системы и различных видов наказаний в отечественном уголовном законодательстве в исторической ретроспективе. Автор пришел к выводу, что явная тенденция к гуманизации системы наказаний, проявлявшаяся в качестве доминирующего тренда в Российской империи, оказалась прервана в начале установления власти большевиков, но затем возобладала вновь, хотя и не достигнув степени гуманности этой системы в царский период развития нашей истории.

Ключевые слова: наказания, виды наказаний, система наказаний.

The System and Different Types of Punishments in National Criminal Laws (the Historical Legal Aspect)

**Marina I. Lavitskaya
Professor of the Department of Theory of Law and Comparative Legal Studies
of the Russian State University for the Humanities
Doctor of History**

The article analyzes the features of the evolution of the system and various types of punishments in the domestic criminal legislation in historical retrospect. The author came to the conclusion that the obvious tendency to humanize the system of punishments, which manifested itself as the dominant trend in the Russian Empire, was interrupted at the beginning of the establishment of the Bolshevik power, but then prevailed again, although not reaching the degree of humanity of this system, achieved in the tsarist period of the development of our history.

Keywords: punishments, types of punishments, system of punishments.